
بزرگترین اقتصاد اروپا در سراشیبی

دولت آلمان انتظار دارد اقتصاد این کشور در سال جاری ۰.۲ درصد نزول کند.به گزارش ایسنا، وزارت 
اقتصاد آلمان قصد دارد پیش بینی رشــد اقتصادی خود در ســال ۲۰۲۴ را کاهش دهد، همچنین 
انتظار دارد رشــد اقتصادی بزرگترین اقتصاد اروپا ۰.۲ درصد کاهش یابد.پیش بینی کاهش رشــد 
اقتصادی با تورم که قرار است وزارتخانه این کشور روز چهارشنبه منتشر کند، به دنبال پیش بینی  
قبلی مبنی بر رشد ۰.۳ درصدی در سال جاری پس از کاهش ۰.۳ درصدی در سال ۲۰۲۳ است.ماه 
گذشته موسسات اقتصادی پیشرو آلمان پیش بینی خود برای سال ۲۰۲۴ را به ۰.۱ درصد کاهش 
دادند.وزیر این وزارتخانه، رابرت هابک از حزب سبز همچنین قصد دارد پیش بینی رشد اقتصادی ۱.۱ 
درصدی ســال ۲۰۲۵ در مقایسه با یک درصد پیش بینی قبلی و رشد ۱.۶ درصدی در سال ۲۰۲۶ 
را ارائــه کند و از مجموعه ای از اقدامات دولت برای تحریک حمایت کند.هابک گفت هنوز کارهای 
زیادی باید انجام شود، اما اگر اقدامات رشد دولت به طور کامل اجرا شود، اقتصاد طی ۲ سال آینده 
شاهد »رشد قابل توجه قوی تری« خواهد بود که نیاز به حمایت همه کشورهای منطقه دارد. اینوست 

گزارش کرد، این وزارتخانه اظهارات هابک را تایید و از اظهار نظر بیشتر خودداری کرد.

برنامه جدید بانک مرکزی برای عرضه 
سکه

مدیــر روابط عمومی بانک مرکــزی از برنامه 
جدیــد بانک مرکزی برای عرضه ســکه خبر 
داد و گفت: به زودی اطلاعات تکمیلی درباره 
جزئیات این برنامه اعلام خواهد شد.به گزارش 
ایسنا، مصطفی قمری وفا - مدیر روابط عمومی 
بانک مرکزی  - با اشــاره به اینکه در راستای 
تامین نیاز متقاضیان از طریق حراج ســکه در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران، تعداد جلسات 
حراج سکه در هر هفته )چند روز به جای یک 
روز خاص( به زودی افزایش می یابد گفت: این کار باعث می شــود تا علاوه بر تســهیل خرید انواع 
ســکه برای عموم مردم، امکان خرید مطمئن تر برای همه شهروندان در سراسر کشور فراهم شود.

وی عنوان کرد: به زودی اطلاعات تکمیلی درباره جزئیات برنامه های جدید حراج سکه طلای مرکز 
مبادله ایران از طریق پایگاه اطلاع رســانی این مرکز اعلام می شود.طبق این گزارش، مرکز مبادله 
ایران تحت نظارت  بانک مرکزی با برگزاری حراج سکه طلا بر بستر برخط و از طریق سامانه، تلاش 
می کند دسترسی تمام  اشخاص حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ سال تمام شمسی را در تمامی 
نقاط شهری و روستایی کشــور جهت حضور در حراج فراهم آورد. این مرکز، همچنین توانسته از 
طریق شبکه گسترده شعب بانک ملی در سطح کشور، دسترسی مردم را برای دریافت فیزیکی سکه 
هم تسهیل کند.تاکنون، در مجموع ۳۳۵ هزار و ۱۴۵ قطعه انواع سکه طلا به متقاضیان تخصیص 
داده شده که سهم ربع سکه از این حجم تخصیص ۱۸۱ هزار و ۵۷ قطعه، نیم سکه ۵۸ هزار و ۹۳ 

قطعه و تمام سکه ۹۵ هزار و ۹۹۵ قطعه بوده است.

 ۴۷.۵ درصــد درآمد در جیب ۲۰ درصد از جمعیت! براســاس گزارش مرکز آمار ایران، 
ضریب جینی کشور در سال گذشته با ۰.۰۱۰۲ افزایش به ۰.۳۹۷۹ رسیده و ۴۷.۵ درصد 
از توزیع درآمدها به دو دهک بالا )۲۰ درصد جمعیت( رســیده اســت.به گزارش ایسنا، 
ضریب جینی یکی از مهم ترین شــاخص های ســنجش نابرابری درآمد در جامعه است. 
ضریــب جینی عددی اســت بین صفر و یک که در آن صفر بــه معنی توزیع کاملا برابر 
درآمد یا ثروت و یک به معنای نابرابری مطلق در توزیع درآمدها اســت.مرکز آمار ایران 
طی گزارشی ضریب جینی خانوارهای ایرانی در سال ۱۴۰۲ را منتشر کرد که براساس آن، 
این ضریب برای خانوارهای کل کشور ۰.۳۹۷۹ است که در مقایسه با سال قبل ۰.۰۱۰۲ 
افزایش نشان می دهد.همچنین ضریب جینی خانوارهای شهری و روستایی کل کشور به 
ترتیب ۰.۳۸۲۰ و ۰.۳۵۸۳ اســت که نسبت به ســال قبل به ترتیب ۰.۰۱۲۴ افزایش و 
۰.۰۰۶ کاهش نشــان می دهد. براساس این گزارش، سهم بیست درصد کم  هزینه ترین و 
پرهزینه ترین جمعیت به ترتیب ۵.۹۵ و ۴۷.۵۰ درصد و نسبت ده، بیست و چهل درصد 
پرهزینه ترین به ده، بیست و چهل درصد کم هزینه ترین جمعیت در کل کشور به ترتیب 
۱۳.۹۵، ۷.۹۹ و ۴.۲۰ است. به عبارت دیگر ۲۰ درصد از جمعیت با پایین ترین درآمدی 
جامعه )دو دهک کف درآمدی( تنها ۵.۹ درصد از درآمدهای کشــور را در اختیار داشته 
و در طرف دیگر ۲۰ درصد جمعیتی بالاترین درآمدی جامعه )دو دهک ســقف درآمدی( 

به تنهایی ۴۷.۵ درصــد از درآمدهای جامعه را به خود اختصاص داده اند.در حوزه توزیع 
درآمد شاخص  های دیگری همچون شاخص تیل، اتکینسون و پالما نیز برای تبیین بهتر 
وضعیت پردرآمدها و کم درآمدها وجود دارد که شاخص پالما به ۱.۹۵ و شاخص تیل به 
۰.۲۷۲۳ رسیده است. همچنین شاخص اتکینسون  ۰.۲۳۴۹ است. مناطق شهری سهم 
بیست درصد کم هزینه ترین و پرهزینه ترین جمعیت در مناطق شهری به ترتیب ۶.۶۰ و 
۴۶.۵۴ درصد است و نسبت ده، بیست و چهل درصد پرهزینه ترین به ده، بیست و چهل 

درصد کم هزینه ترین جمعیت به ترتیب ۱۱.۸۸، ۷.۰۵ و ۳.۸۸ است. مناطق روستایی
در مناطق روستایی کشور، سهم بیست درصد کم هزینه ترین و پرهزینه ترین جمعیت به 
ترتیب ۶.۸۵ و ۴۳.۸۲ درصد اســت و نســبت ده، بیست و چهل درصد پرهزینه ترین به 
ده، بیســت و چهل درصد کم هزینه ترین جمعیت در مناطق روستایی به ترتیب ۱۰.۲۶، 
۶.۴۰ و ۳.۶۵ است. همچنین، شاخص پالما ۱.۵۶ و شاخص تیل ۰.۲۱۴۲ است. همچنین 
شاخص اتکینسون ۰.۱۹۱۹ است.شکاف درآمدی در کدام استان ها کمتر و بیشتر است؟

براســاس این گزارش، در سال ۱۴۰۲ در مناطق شهری کمترین ضریب جینی در استان 
کرمان )۰.۲۶۲۵( و بالاترین ضریب جینی در اســتان سیستان و بلوچستان )۰.۴۱۹۸( 
محاسبه شده است. همچنین در مناطق روستایی کمترین ضریب جینی مربوط به استان 

کرمان )۰.۲۴۱۳( و بیشترین ضریب جینی مربوط به استان همدان )۰.۳۹۴۸( است.

سرنوشت طلای جهانی تغییر 
خواهد کرد؟

قیمــت طلا امروز سه شــنبه )۸ اکتبر( ثابت بود زیرا فعالان بازار منتظر آخرین جلســه 
فدرال رزرو ایالات متحده و داده های اقتصادی بیشتر برای شفافیت بیشتر در مورد کاهش 
سیاست ها در سال جاری بودند.به گزارش ایسنا، هر اونس طلا تغییر چندانی نداشت و به 
۲۶۴۳ دلار و ۶۸ سنت رسید. قیمت طلای آمریکا با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۶۶۲ دلار و 
۹۰ سنت رسید.بازارها منتظر آخرین جلسه سیاست گذاری فدرال رزرو در روز چهارشنبه 
و به دنبال آن گزارش شاخص قیمت مصرف کننده ایالات متحده در روز پنجشنبه هستند 
و داده های شــاخص قیمت تولید کننده که در روز جمعه منتشــر می شــود. تعدادی از 
مقامات فدرال رزرو نیز در این هفته ســخنرانی می کنند.پس از گزارش مشاغل قوی تر از 
حد انتظار در روز جمعه، معامله گران از شرط بندی برای کاهش نرخ ۵۰ واحدی در نوامبر 
عقب نشــینی کردند. طبق ابزار FedWatch CME، آنها اکنون ۸۶ درصد احتمال کاهش 
۲۵ واحدی و ۱۴ درصد احتمال کاهش نرخ بهره را دارند.آلبرتو مسلم، رئیس فدرال رزرو 
سنت لوئیس گفت که از کاهش بیشتر نرخ بهره حمایت می کند در حالی که اشاره کرد 
که بانک های مرکزی باید محتاط باشــند و در کاهش سیاســت های پولی افراط نداشته 
باشد.طلا به عنوان پوششی در برابر عدم قطعیت های ژئوپلیتیکی در نظر گرفته می شود و 

تمایل دارد در محیطی با نرخ بهره پایین رشد کند. رویترز گزارش کرد که در بازار سایر 
فلزات ارزشــمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۲ درصد کاهش به ۳۱.۶۶ دلار رسید. پلاتین 
بــا ۰.۴ درصد افزایش به ۹۷۶.۱۰ دلار رســید و پالادیــوم ۰.۴ درصد افزایش یافت و به 

۱۰۲۸ دلار رسید.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رهبر انقلاب  کسب سکوی اول جهان توسط تیم ملی تکواندوی دختران و پسران جمهوری اسلامی ایران را در مسابقات قهرمانی نوجوانان جهان در کره جنوبی تبریک 
گفتند.به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی ضمن ابراز خوشنودی از این موفقیت، کسب این جایگاه بزرگ را به ورزشکاران، کادر فنی تیم ملی 
و دســت اندرکاران فدراســیون تکواندوی ایران تبریک گفتند.  این پیام طی تماســی از سوی دفتر مقام معظم رهبری به اصغر رحیمی دبیر کل و مدیر فنی تیم های ملی 

تکواندو ابلاغ شد.
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تبریک رهبر انقلاب به تیم های ملی تکواندوی نوجوانان پسر و دختر 
ایران
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مردم چه زمانی تأثیر فیبرنوری 
را احساس می کنند؟

عامل اصلی که باعث شــده مردم تأثیر فیبرنوری را حس نکنند، موضوع نیاز 
است، زیرا هنوز بسیاری از بسترهای جامعه مبتنی بر استفاده از دیتا نبوده و 
محتــوا به اندازه کافی وجود ندارد؛ در نتیجه باید درباره فیبر نوری به موازات 
توسعه بســترها در زمینه توسعه دولت الکترونیک، تولید محتوا و شبکه های 
اجتماعی مبتنی بر بســترهای داخلی، اقداماتی انجام شــود تا مردم تفاوت 
بین فیبر و ســایر بسترها را متوجه شوند.داوود زارعیان- معاون تجاری و امور 
مشــتریان شرکت مخابرات ایران- در گفت وگو با ایسنا، با بیام این مطلب و با 
اشاره به جلسه ای که با حضور وزیر ارتباطات برگزار شده، درباره میزان پوششی 
که قرار اســت این شرکت تا پایان سال جاری و سال های دیگر در حوزه فیبر 
نوری ایجاد کند، اظهار کرد: بحث UNSP ) پروانه شبکه و خدمات ارتباطی( 
و الحاقیه ای که قبلا ابلاغ شــده همچنان پا برجاســت و ما براساس پروانه و 
دو الحاقیه که به پروانه مخابرات ایران بود، جمعا هشت و نیم میلیون پوشش 
تعهد داریم که تا پایان سال ۱۴۰۴ عملی کنیم.وی افزود: بنابراین غیر از این 
بحث جدیدی مطرح نیســت. البته پروژه هایی که خود شرکت مخابرات ایران 
تعریف کرده، بیشتر است و مهم ترین این آنها هم پروژه "نجما" است و من فکر 
می کنم که در نهایت این شرکت حداقل ۵۰ درصد از طرح پوشش فیبرنوری 
که از قبل مطرح بوده را اجرایی کند.زارعیان درباره آخرین آمار پوشش ایجاد 
شده در حوزه فیبرنوری گفت: پوشش های ما دو دسته هستند؛ به این صورت 
که بخشی تعهدی است و بخشی دیگر را شرکت مخابرات ایران دنبال می کند. 
در حال حاضر بیش از ســه میلیون و نیم پوشش در کشور داریم که درحال 
تجهیز آن هســتیم و ظرفیت سازی می کنیم که بتوان آنها را واگذار کرد.وی 
در ادامه صحبت هایش به پروژه نجما اشــاره و تصریح کرد: پروژه نجما قبل از 
اینکه شرکت مخابرات ایران پروانه UNSP را امضا کند، در این شرکت تصویب 
شــده و ما تقریبا در هر اســتان پوشــش بیش از ۸۰ درصد نقطه شهری را 
پیش بینی کرده بودیم. اما بعد از امضای الحاقیه و پروانه مشاهده کردیم برخی 
از برنامه هــای ما در پروژه نجما با پروژه UNSP یکی اســت و در حال حاضر 
در تمامی مراکز استان های بزرگ مشغول این پروژه هستیم و توسعه خود را 
ادامه می دهیم.معاون تجاری و امور مشــتریان شرکت مخابرات ایران تصریح 
کرد: توسعه فیبرنوری در کشور باید براساس برنامه میان مدت ۵ تا ۱۰ سال 
اتفاق می افتاد چراکه ایجاد نیاز کردن هم زمانبر است و بسیاری از مشتریان 
حس نمی کنند که به فیبر نوری نیــاز دارند و نیاز خود را از طریق ADSL و 
اینترنت همراه پاســخ می دهند؛ در نتیجه اگر فیبر نوری در بازه زمانی گفته 
شده، تنظیم می شد، بسیار موفق تر بود اما پیش بینی می کنم شرکت مخابرات 
ایران بتواند در یک برنامه پنج ســاله با پوشش حداقل ۱۰ میلیون مشترک، 
۷۰ درصد اتصال آن را برقرار کند.زارعیان همچنین اظهار کرد: مشتریانی که 
از مــا فیبرنوری دریافت کرده اند، تأثیرات آن را حس می کنند اما عامل اصلی 
که باعث می شــود مردم کاملا تاثیر فیبر نوری را حس نکنند، یکی نیاز است 
و اینکه هنوز بسیاری از بسترهای جامعه ما بر استفاده از دیتا نیست و محتوا 
به اندازه کافی وجود ندارد؛ به نظر می رسد به موازات توسعه بسترها فیبرنوری 
باید در زمینه توســعه دولت الکترونیک، تولید محتوا و توســعه شــبکه های 
اجتماعی مبتنی بر بســترهای داخلی اقداماتی انجام شود تا مردم تفاوت بین 
فیبر و ســایر بسترها را متوجه شوند.او ادامه داد: علاوه بر موارد گفته به دلیل 
اینکه نگه داری شبکه همراه گران است، محصولات این شبکه گرانتر از شبکه 
ثابت اســت. با این فرض که اپراتورهای تلفن همراه هم درآمد خوبی دارند و 
هم هزینه توسعه کمتری می کنند، چنین اتفاقی هم باید برای ما هم رخ دهد 
و آن وقت مردم حس می کنند توســعه ای در شبکه ها ایجاد شده است.وی با 
بیان اینکه مبنای توســعه اقتصاد دیجیتال بستر اتصال است، تأکید کرد: اگر 
بخواهید به فناوری های جدیدی مانند سلامت و آموزش وارد شوید باید بستر 
انتقال مناسبی داشته باشید و این موارد بر بستر فیبرنوری می تواند پاسخگو 
باشد.او در پایان صحبت هایش به اهمیت تنظیم گری اشاره کرد و گفت: در این 
زمینه جلساتی را با وزارت ارتباطات داشتیم  و گزارش هایی از وضعیت شبکه، 
تعرفه ها به وزیر محترم و مشاورانشــان ارائه کردیم؛ به نظر می رسد که تقریبا 
بخش سیاست گذاری وزارتخانه یعنی رئیس رگولاتوری، معاونان به این نتیجه 
رسیده اند که باید در سیاست های گذشته تجدیدنظر شود. ما امیدواریم و قطعا 
ایــن اتفاق در آینده رخ میدهد اما اینکه کم و کیف آن چگونه اســت، وزارت 

ارتباطات  در این زمینه بررسی های لازم را انجام می دهد. 

کسری بودجه ترکیه به ۴۷.۸ 
میلیارد دلار رسید

وزارت خزانه داری ترکیه کســری نقدی ۴۷.۸ میلیــارد دلاری را در ماه های 
ژانویه تا ســپتامبر ثبت کرد.به گزارش ایسنا، وزارت خزانه داری و دارایی این 
کشور اعلام کرد: تراز نقدی خزانه داری ترکیه در دوره ژانویه تا سپتامبر ۱.۵۴ 
تریلیون لیره ترکیه )۴۷.۸ میلیارد دلار( کســری داشته است.در ماه گذشته، 
درآمد نقدی وزارت خزانه داری بــه ۶.۲ تریلیون لیره ترکیه )۱۹۱.۸ میلیارد 
دلار( رســید. مخارج آن ازجمله پرداخت بهــره، ۸۴۹.۸ میلیارد لیره ترکیه 
)۲۶.۲۸ میلیارد دلار( ثبت شــده اســت.در دوره ۹ ماهه، مخارج بدون بهره 
خزانه داری ۶.۹ تریلیون لیر ترکیه )۲۱۳.۴ میلیارد دلار( بوده است.کســری 
نقدی ۴۷.۸ میلیارد دلاری نشان دهنده درآمدهای نقدی خزانه داری منهای 
مخارج، از جمله پرداخت های بهره، در دوره ژانویه تا ســپتامبر است.بیزنس 
گزارش کرد، نرخ مبادله دلار و لیره در مدت مشابه به طور میانگین ۳۲.۳۳ بود

گزیده خبر

پزشکیان:اروپاوآمریکاازیکحکومتوحشیحمایتمیکنند

همتی:بانکهابرایارائهتسهیلات
تولیدواشتغالآمادگیدارند

سمپاشی هوشمند اراضی کشاورزی با پهپادهای 
مجهز به بینایی کامپیوتر و هوش مصنوعی

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: برای تامین تبصره ۱۸ دچار کسری بودجه هستیم اما بانک ها برای این 
موضوع و برطرف کردن آن آمادگی دارند.به گزارش ایسنا، عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
مورد عملکرد تبصره  ۱۸ که موسوم به تولید و اشتغال قانون بودجه ۱۴۰۳  است در جلسه امروز سه شنبه 
مجلس شورای اسلامی در گزارش به نمایندگان اظهار داشت: مشکلی که در این چند ماه گذشته یعنی از 
ابتدای سال بوده است، بیشتر برمی گردد به  تلاشی که دوستان ما برای ایجاد سامانه یکپارچه کردند و این 

سامانه الحمدلله نهایی شد...........

دلار جلوی صعود بیت کوین را گرفت

صادرات بیش از ۶۱ میلیون دلار 
فرآورده های لبنی از گمرکات مازندران

اظهاراتنمایندگاندربارهعملکرددولتدر
تخصیصاعتباراتتولیدواشتغال
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مرکز آمار اعلام کرد

شکاف درآمدی بیشتر شد
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گزیده خبر

سخنگوی دولت:

بخش خصوصی عزت و آبروی 
کشور است

جمعی از فعالان بخش خصوصی با سخنگوی دولت چهاردهم دیدار و گفت وگو کردند.
به گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی در این دیدار اظهار کرد: ما همواره در کشور بزرگان 
را به چشم ظالم دیده ایم. این روزها شرایط حوزه تولید از حوزه خدمات نیز بدتر شده 
است.سخنگوی دولت گفت: قطعا بخش خصوصی عزت و آبروی کشور است. من حامل 
پیغام شما به اعضای هیئت دولت خواهم بود که بخش خصوصی خواستار وفاق دولت 
با صنایع بزرگ خصوصی اســت.وی یادآور شد: در اسرع وقت جلسه ای ویژه از سوی 
وزارت صمت و اقتصاد با تعدادی از کارآفرینان کشور برگزار خواهد شد.دبیرکل مجمع 
کارآفرینان ایران، مدیرعامل هلدینگ مادیران و جمعی دیگر از فعالان بخش خصوصی 

در این دیدار حاضر بودند.

مراسم رونمایی از الواح هخامنشی

پزشکیان: کشورها برای خود 
تاریخچه فرهنگی می سازند، اما ما 

آنچه داریم را فراموش کردیم
رئیس جمهــور تاکید کرد: کشــورهای 
دیگر تاریخچه فرهنگــی ندارند اما آن 
را می ســازند. ما داریم، امــا فراموش 
کردیم. دانــش آموزان ما بایــد با این 
مفاهیم آشنا شــوند و هر ایرانی در هر 
کجــای دنیا دلش بــرای مملکت خود 
بتپد.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان 
در دیدار بــا جمعی از مدیران و فعالان 
میــراث فرهنگی، اظهار کرد: واقعیتی که در منطقه با آن مواجه هســتیم حادثه 
پشت سر حادثه است و مشکلاتی که پیش می آید کار را سخت تر و سخت تر می 
کند. یک حکومت وحشی را اروپا و آمریکا گذاشته و از آن دفاع می کنند که هیچ 
چارچوب انســانی را رعایت نمی کند.وی ادامه داد: از حقوق بشر حرف می زنند 
و می گویند چرا یک قاتل را اعدام می کنید؟ اما کســی نیست به آنان بگوید که 
چرا زنان و کودکان بی گناه را می کشــید؟ حتی اگر ما بد باشیم شما که ادعای 
انســانیت می کنید آنچه که هر روز می بیند را چه اسمی برایش می گذارید؛ این 
وضعیت شــرم آور اســت.رئیس جمهور بیان کرد: در زمانی رئیس دانشگاه بودم، 
یک روزی فردی گفت به شــما نیاز داریــم. گفتم وقت ندارم، رفت رئیس میراث 
فرهنگی را آورد. دیدم از امکاناتی می گوید که از آن خبر نداریم. ۷۵۰ سال پیش 
در تبریز ما شــهری وجود داشــت که با ۷ زبان زنده دنیا آنجا آموزش می دادند. 
مدیریتی می کردند بر مبنای فرایند. من رئیس دانشگاه شده بودم و نمی دانستم 
فرآیند یعنی چه؛ می خواهم بگویم که کلیت قضیه مدیرانی که جریانی و گروهی 
مــی آیند این وضعیت را رقم می زنند.  هویت خود را نمی دانیم  و ریشــه ما را 
قطع کرده اند.رئیس جمهور تصریح کرد: کسی که گذشته خود را نداند نمی تواند 
برای آینده خود نقشه بکشد. ریشه های محکمی که در فرهنگ، مدیریت، مسائل 
سیاســی و اجتماعی داریم به ما درس می دهد. امروز دانشــگاه های ما حداقل 
ســطح ۲ هســتند؛ یعنی در کنار آموزش بعضا کار تحقیقاتی انجام می دهند، اما 
بیــش از ۹۰ درصد مقالات و تحقیقات در طاقچه ها خاک می خورد. حدود ۷۵۰ 
ســال پیش ما دانشگاه های رده چهار داشــتیم. هنر اینگونه زندگی کردن و در 
کنار هم بودن و رشــد کردن و توســعه دادن چیزی بود که ما ۲ هزار ۵۰۰ سال 
پیش داشــتیم، اما امروز ما را با هم به دعوا می اندازند تا هرچه می خواهند به ما 
تحمیل کنند.وی تاکید کرد: اگر مسلمان با هم بودند می توانستند این بلا را سر 
منطقه ما بیاورند؟ کشــورهای دیگر تاریخچه فرهنگی ندارند اما آن را می سازند. 
ما داریم، اما فراموش کردیم. دانش آموزان ما باید با این مفاهیم آشنا شوند. باید 
بدانند چه نوع مدیریتی توانسته این توسعه را در آن دوران رقم بزند. زمانی که ما 
را از ریشــه تمدن و مدیریت و فرهنگ ببرند ما را بی هویت کرده و هر کاری می 
خواهند با ما می کنند. ایران ما مملو از ســرمایه های فرهنگی، هنری، سیاســی، 
علمی و فرهنگی است.پزشــکیان اضافه کرد: باید بتوانیم این فرهنگ را به ســایر 
کشورها ارائه دهیم. در مجلس بودیم و یکی از آقایان گفت نظرت درباره حکومت 
پارلمانی چیســت؟ گفتم چرا حکومت اسلامی ایجاد نمی کنید؟ گفتم اگر راست 
مــی گویید نامه امام به مالک را بگذارید جلــوی خود و اجرایی کنید. اگر ما این 
نامــه را در عرصه حکومتداری امروزی کرده و اجرایی کنیم دیگر هیچ مشــکلی 
پیش نمی آید. شــاخص اینکه مدیری بماند یا نماند رضایت مردم اســت.رئیس 
جمهور در ادامه خاطرنشــان کرد: ما برای ماندن و نماندن یک شــاخص بیشتر 
نباید داشــته باشیم. آیا خدمت گزار مردم هستیم یا نه. حرف های ما برای کسب 
رای نبود. ما بر اســاس اعتقاد خود حرف می زنیم. هر کاری از دستمان بر بیاید 
بــرای اینکه بتوانیم ایــران را به جایگاه خود برســانیم کوتاهی نخواهیم کرد. در 
خصوص مشکلات نیز آقای دکتر عارف با شما بشینند و مشکلات را احصاء کنند. 
ما هر چقدر که بتوانیم به شما کمک خواهیم کرد. ما را گذاشتند که مشکل شما 
را حل کنیم. اگر در توان ما باشد و امکانش وجود داشته باشد بدون منت به شما 
کمــک خواهیم کرد.وی در پایان بیان کرد: باید هویت خود را و ریشــه هایی که 
عمیق و پر افتخار است به دنیا عرضه کنیم. باید این ریشه ها را شفاف کنیم. باید 
بــه دانش آموزان آموزش داده و هــر ایرانی در هر کجای دنیا دلش برای مملکت 

خود بتپد. ما این هویت را باید به رخ جهانیان بکشــانیم.

امیر سیاری: ناوشکن تفتان به 
زودی رونمایی می شود

معاون هماهنگ کننده ارتش خبر داد که ناوشکن تفتان به زودی رونمایی خواهد شد.
به گزارش ایسنا، امیر دریادار حبیب الله سیاری امروز  در بیست و سومین دوره نظری 
هیئت معارف جنگ شــهید صیاد شیرازی اظهار کرد: پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
پیشــرفت ها و دســتاوردهای خوبی در زمینه ســاخت انواع زیردریایی ها، تجهیزات، 
ناوشکن ها، ناوهای موشک انداز، ناوهای پشتیبانی سنگین و پشتیبانی سبک، قایق ها، 
انواع بالگردهای سطحی، زیرسطحی، هواناو، سامانه های موشکی ساحل به دریا، و دیگر 
امکانات پهپادی و موشــکی را بدست آوردیم.وی افزود: پس از جماران، دماوند، سهند 

و دنا را تولید کردیم و در آینده ناوشکن تفتان نیز به نیروی دریایی الحاق می شود.
سیاری خاطرنشان کرد: امروز توانمندی بالایی در نیروی دریایی ارتش وجود دارد. ما 
در ساخت ناوشکن مشکلی نداریم و می توانیم بسازیم چرا که نیروهای ما بسیار توانمند 

و دارای خلاقیت هستند. 

اطلاعیه سپاه درباره صدای انفجار 
نیمه شب گذشته در اصفهان

ایسنا/اصفهان روابط عمومی سپاه صاحب الزمان اصفهان اعلام کرد: صدای انفجار نیمه 
شب گذشته به علت مشاهده یک شــی ء نورانی و فعالیت آزمایشی سامانه پدافندی 
بود و هیچ اتفاق خاص دیگری اعم از رزمایش یا تجاوز دشــمن صحت ندارد.از بامداد 
امروز)سه شنبه، ۱۷ مهر( در فضای مجازی، خبرهایی مبنی بر انفجار در اصفهان مطرح 
شــد. روابط عمومی ســپاه صاحب الزمان اصفهان اعلام کرد: صدای انفجار نیمه شب 
گذشته به علت مشاهده  یک شی ء نورانی و فعالیت آزمایشی سامانه پدافندی بود و 

هیچ اتفاق خاص دیگری اعم از رزمایش یا تجاوز دشمن صحت ندارد.

رئیس جمهــور گفت: رژیم صهیونیســتی در کشــتار به هیــچ قاعده ای پایبند نیســت و 
از ســویی دیگر هم دم از حقوق بشــر می زننــد، اینان به ما می گوینــد؛ "چرا یک قاتل را 
اعدام می کنید؟"، اتفاقاً باید به آنان گفته شــود؛ "شــما چرا در برابر کشتار زنان و کودکان 
چیزی نمی گویید؟"به گزارش خبرنگار حوزه دولت خبرگزاری تســنیم، مســعود پزشکیان 
رئیس جمهور صبح امروز، سه شــنبه، در دیدار با فعالان حوزه گردشگری و میراث فرهنگی 

و هم چنین رونمایی از الواح هخامنشــی تازه بازگردانده شــده به کشور، طی سخنانی بیان 
کرد: واقعیتی که با آن در منطقه مواجهیم، حادثه پشــت حادثه است و این مسائل، کار را 
ســخت تر می کند.وی افزود: یک حکومت وحشــی را به منطقه آورده اند و اروپا و آمریکا از 
آن حمایت می کنند؛ این رژیم در کشــتار به هیچ قاعده ای پایبند نیســت و از سویی دیگر 
هم دم از حقوق بشــر می زنند. این مدعیان حقوق بشــر به ما می گویند؛ چرا یک قاتل را 

اعدام می کنید؟"، این درحالی اســت که باید به آنان گفته شود؛ شما چرا در برابر کشتار 
زنان و کودکان چیزی نمی گویید؟".رئیس جمهور در ادامه ی ســخنان خود با اشــاره به 
وجود ظرفیــت و دارایی های میراث فرهنگی کشــورمان گفت: کشــورهای دیگر آنچه 
ندارند را هم می ســازند ولی متاســفانه ما آن چه داریم را فراموش می کنیم. لازم اســت 
میــراث فرهنگی ما برای آشــنایی دانش آمــوزان با مفاهیم این حــوزه تلاش کند. اگر 
ریشــه های تمدن، توســعه و آگاهی ما را ببرند، بی هویت می شویم و دیگر نمی دانیم که 

به کدام سمت حرکت کنیم.
پزشــکیان اضافه کرد: ایران ما سرشار از سرمایه های فرهنگی، علمی، سیاسی، اجتماعی 
و اعتقادی اســت و باید این ســرمایه ها را بشناسیم و به دیگران هم ارائه کنیم. مدیرانی 
که به صــورت جریانی و گروهی روی کار می آیند، هویت خــود را نمی دانند و تبدیل به 
آدم هایی شــده اند که قبل از نخبه شدن، می خواهند از کشور بروند؛ این درحالیست که 
این آب و خاک متعلق به همه ی ماست. این ما هستیم که نتوانستیم گذشته ی خودمان 
را به عزیزان مان آموزش دهیم. کســی که گذشــته اش را نداند، نمی تواند برای آینده ای 
نیز برنامه ریزی داشته باشد.وی گفت: دانشگاه های ما در بهترین حالت نسل دو هستند؛ 
یعنــی در آن علم آموزش می  دهند و در بهترین حالت، تحقیقات انجام می دهند که تازه 
آن هم بر مبنای نیازهای جامعه نیســت. محقــق برای خودش کار می کند و دیگری هم 
کار خود را انجام می دهند و این ها با هم هماهنگ نیســتند. متأســفانه باید گفت بیش 
از ۹۰ درصــد مقالات روی طاقچه ها خاک می خورند. هنر رشــد دادن و توســعه دادن 
چیزی بود که ما ۲۵۰۰ ســال پیش داشــتیم.رئیس جمهور اظهار داشت: ما امروزه باهم 
دعوا می کنیم و ما را به دعوا می اندازند تا خودشــان نفع ببرند. در منطقه سر مسلمانان 
بلا آوردند؛ اگر مســلمانان با هم بودند مگر می توانســتند ایــن کار را با ما کنند؟ برای 
مانــدن و نماندن یک شــاخص داریم؛ آیا خدمتگزار مردم هســتیم یا نه؟ اعلام می کنم 
که حرف های ما برای کســب رأی نبود بلکه بر اساس اعتقاد حرف می زنیم. هر کاری از 
دســت مان بر بیاید برای اینکه بتوانیم ایران را به جایگاه خود برسانیم کوتاهی نخواهیم 
کرد.پزشــکیان خاطر نشــان کرد: باید هویت خود و ریشــه هایی که عمیق و پر افتخار 
اســت را به دنیا عرضه کنیم؛ باید این ریشه ها را شفاف کنیم. لازم است به دانش آموزان 

آموزش داده و هــر ایرانی در هر کجای دنیا دلش برای مملکتش بتپد.

معاون اول رئیس جمهور دســتور داد ظرف ســه هفته با همــکاری وزارتخانه ها، انجمن ها و 
دستگاه های ذیربط دولتی، حاکمیتی و امنیتی و دفاعی، سازوکار پیش نویس و اساسنامه ستاد 
هماهنگی پیشــرفت و امنیت سایبری تدوین شود. به گزارش حوزه دولت خبرگزاری تسنیم، 
جلســه ای درخصوص تشکیل ستاد هماهنگی پیشرفت و امنیت فضای سایبری به محمدرضا 
عارف ریاســت معاون اول رئیس جمهور برگزار و در زمینه ســازوکارهای تشکیل این ستاد با 
هدف هماهنگی و تقســیم کار ملی در حوزه امنیت و پیشرفت فضای سایبری بحث، بررسی 
و تصمیم گیری شــد.عارف در این جلسه با اشاره به اهمیت فضای مجازی و مزیت های کشور 
در بخش های علم و فناوری، شرکت های دانش بنیان، حوزه نرم افزاری و فناوری های پیشرفته 
در کنار جوانان تحصیل کرده، نخبه و با انگیزه تأکید کرد: فضای سایبری نه یک تهدید بلکه 
فرصتی برای توســعه همه جانبه کشور بر پایه اقتصاد دیجیتال است و باید پیشرفت و امنیت 
فضای مجازی توأمان در کنار یکدیگر قرار گیرند.وی وجود نهادهای قانونی و سیاســتگذاری 
و تشــکل های مختلف در حوزه فضای سایبری در بدنه دولت و دستگاه های حاکمیتی را یک 
فرصت و زیرســاخت خوب و مناســب برای توجه بیش از پیش به اهمیت مباحث امنیتی در 
فضای مجازی دانست و گفت: تشــکیل ستاد هماهنگی پیشرفت و امنیت فضای سایبری در 
راســتای هم افزایی همه توان کشــور برای توجه به پیشــرفت و بویژه امنیت در حوزه فضای 
مجازی اســت و باید از هرگونه موازی کاری و اصطکاک در این زمینه جلوگیری شــود.معاون 
اول رئیس جمهور در این جلســه که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور، دبیر شــورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی و مســئولان دستگاه های 
ذیربط حضور داشــتند، با اشاره به دستاوردهای بی نظیر کشور در حوزه نانوفناوری و فناوری 
اطلاعات و همچنین تجربه موفق تدوین سند راهبردی »افتا« در اوایل دهه 8۰  تصریح کرد: 
موفقیت های بدست آمده در سال های گذشته در این حوزه به دلیل تشکیل یک دبیرخانه قوی 
و بهره گیری از جوانان تحصیل کرده بود که باید این تجربه با تشــکیل ستاد هماهنگی امنیت 
و پیشرفت فضای مجازی تکرار شود و امروز امنیت فضای سایبری یک ضرورت اساسی کشور 
در کنار تقویت شــبکه ملی اطلاعات است و دســتگاه های مختلف باید امنیت فضای سایبری 
را در رأس و اولویت اقدامات خود قرار دهند.عارف تشــکیل یک ســتاد منسجم و با ضمانت 

اجرایی بالای پیاده سازی سیاست ها و دستورات در حوزه امنیت و پیشرفت فضای سایبری را 
از اهداف مهم تشــکیل این ستاد و به عنوان یک ضرورت اساسی با توجه به پیشرفت تحولات 
ســال های گذشــته در جهان عنوان کرد و گفت: باید پس از تدوین اساسنامه و سازوکارهای 
این ســتاد از انجمن ها و شخصیت های علمی و به ویژه فعالان بخش خصوصی در حوزه امنیت 
ســایبری برای ارائه راهکارها و پیشــنهادها دعوت بعمل آید.وی دســتور داد ظرف سه هفته 
آینده و با همکاری وزارتخانه ها، انجمن ها و دســتگاه های ذیربط دولتی، حاکمیتی و امنیتی و 
دفاعی، سازوکار پیش نویس و اساسنامه ســتاد هماهنگی پیشرفت و امنیت سایبری با ایجاد 
دبیرخانه این ستاد در معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور، حضور وزرای ذیربط و به ریاست 
و زیرنظر رئیس جمهور به عنوان بالاترین مقام اجرایی کشــور در راستای ضمانت اجرایی شدن 
دســتورالعمل ها و سیاست های فضای سایبر تدوین شــود.در ادامه این جلسه اعضای حاضر 
به تشــریح راهکارها و پیشــنهادهای خود در حوزه امنیت فضای ســایبری، توجه به اقتصاد 
دیجیتــال، بهره گیری از توانمندی های جوانان تحصیل کــرده، حضور فعالانه بخش خصوصی 
در مباحث امنیت فضای مجازی، اقتصادی ســازی، فضای سایبری و  وحدت رویه و فرماندهی 

واحد در حوزه امنیت و پیشرفت سایبری پرداختند.

۴ تا ۱۰ اکتبر هرسال به عنوان »هفته جهانی فضا« نام گذاری شده است، در همین راستا از ۱۳ تا 
۱۹ مهر در کشورمان برنامه های متنوعی در نظر گرفته شده است که اکثر آن ها به روایت پیشرفت 
در پرتاب ماهواره های فضایی و توسعه فناوری های این حوزه اختصاص دارد، امید است با همکاری 
نیروهای مســلح، دولت ها و شرکت های دانش بنیان، شــاهد توفیقات روزافزون جمهوری اسلامی 
ایران باشــیم.به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران)ایســنا(، مجمع »هفته جهانی فضا« در سال 
۱۹8۰ فعالیت خود را برای ترویج »هفته فضا« در آن زمان به مناســبت اولین فرود روی ماه آغاز 
کرد. در آن ســال مدیران آمریکایی از جمله »ارِنی هیلج، تروی ولچ، دیوید کوچ و دنیس اســتون« 
اولین جشــن را در هوســتون برگزار کردند.علت نام گذاری هفته جهانی فضا آن ها در سال ۱۹8۱ 
»مرکز ملی هفته فضا« را پایه گذاری کردند تا جشــنی در ســطح ملی در آمریکا برگزار کنند. در 
ســال ۱۹۹۹ که مجمع عمومی سازمان ملل اعلام کرد، هفته فضا در روزهای ۴ تا ۱۰ اکتبر جشن 
گرفته می شــود، این مرکز در بیش از ۱۹ کشور گسترش پیدا کرده بود. از آن زمان تاکنون مجمع 
هفته جهانی فضا از سوی سازمان ملل مسئولیت برگزاری این رویداد را بر عهده گرفته است. تاریخ 

شروع و پایان این هفته به دو رویداد اشاره دارند:
۱( ۴ اکتبر ۱۹۵۷ برابر با ۱۱ مهر ۱۳۳۶: پرتاب اولین ماهواره ی زمینی ساخت بشر، اسپوتنیک ۱، 

که آغازگر راه اکتشاف فضایی بود.
۲( ۱۰ اکتبــر ۱۹۶۷ برابر با ۱۱ مهر ۱۳۴۱: امضای »معاهده اصول حاکم بر فعالیت کشــورها در 

زمینه ی اکتشاف و استفاده ی صلح آمیز از فضای ماورای جو از جمله ماه و دیگر اجرام آسمانی.«
از زمان بیانیه ی ســازمان ملل در ســال ۱۹۹۹، هفته فضا به بزرگ ترین رویداد فضایی عمومی در 
جهان تبدیل شــده است. اولین جشن هفته جهانی فضا با اعلام سازمان ملل متحد از سوی انجمن 
جهانی فضا در سال ۲۰۰۰ برگزار شد. مجمع هفته جهانی فضا از سوی یک تیم اختصاصی متشکل 
از مدیران و داوطلبان هدایت می شــود که به نوبه ی خود وظیفه هماهنگ کردن شبکه ای بزرگ از 
داوطلبان در سرتاسر دنیا را بر عهده دارند. در سال ۲۰۱۳ به خاطر علاقه به فضا و اکتشافات فضایی 
بیش از ۱۴۰۰ رویداد در ۱۱ کشور برگزار شد. با نام گذاری هفته فضا در سال ۲۰۱۴ با عنوان »فضا، 

راهنمای راه« تعداد رویدادها به ۱۶۰۰ رسید.
انجمــن جهانــی فضا یک ناظر ثابت در کمیته ی اســتفاده ی صلح آمیز از فضــای ماورای جو دارد 
و هر ســال گــزارش رویدادهای برگزار شــده در هفته جهانی فضا را به ایــن کمیته ارائه می کند. 
هیات رئیســه انجمن هفته جهانی فضا هر ســال یک موضوع را برای تاکید بــر یکی از جنبه های 
جالب توجه و مهم فضایی انتخاب می کند. موضوع انتخاب شده به برگزارکنندگان در زمینه انتخاب 
نوع و زمینه برنامه هایشــان کمک کرده و آن ها از این موضوع در تبلیغات و برنامه هایشان استفاده 
می کنند. پیشــرفت جمهوری اسلامی ایران در حوزه فضایی جمهوری اسلامی ایران از سال ۱۳88 
با پرتاب ماهواره »امید« وارد باشــگاه جهانی فضا شــده است و در این مسیر سازمان فضایی ایران 
برنامه ریزی برای اســتفاده از فضا و گســترش فناوری های فضایی در کشــور را با استفاده از دانش 
بومی و همکاری های بین المللی در دستور کار خود قرار داد و توسعه فناوری ماهواره ای و مخابرات 

فضایی، ســنجش از دور، پرتاب و حمل ونقل فضایی، توســعه ایستگاه های زمینی و زیرساخت های 
مناســب جهت هدایت و کنترل ماهواره ها و همچنین تربیت نیروی انســانی، از محورهای فعالیت  
این ســازمان است. با ایجاد زیرساخت های علمی، کشور توانست علاوه بر طراحی و ساخت ماهواره، 
به ســمت پرتاب آن ها برود که این امر با توســعه ی پایگاه های فضایی محقق شــد که از آن جمله 
می توانیم به پایگاه های فضایی »پایانه فضایی امام خمینی)ره( استان سمنان«، »پایگاه فضایی قم«، 
»مرکز فضایی البرز« و »پایگاه فضایی چابهار« اشــاره کرد.پایگاه فضایی سمنان مجموعه ای فضایی 
در جنوب غربی اســتان سمنان اســت که به عنوان بزرگ ترین پایانه فضایی کشور به شمار می رود. 
ســکوی پرتاب ماهواره بر جمهوری اســلامی ایران با توانایی حمل محموله یک تنی که در روز ۱۵ 
خرداد ســال ۱۳۹۱ افتتاح شد، یکی از بخش های پایگاه فضایی سمنان است. پایگاه فضایی چابهار 
نیز به عنوان طرح کلان در دســتور کار ســازمان فضایی است که هدف گذاری فضایی ایران در این 
منطقه دســتیابی به مدار ژئو است. این پایگاه به عنوان یک مرکز پرتاب غیرنظامی پیش بینی شده 
و قرار اســت در زمینه پرتاب موجود زنده، پرتاب ماهواره های سنجشی و ماهواره های مخابراتی در 
مدار زمین آهنگ فعالیت کند.علاوه بر توسعه پایگاه های فضایی، توسعه ماهواره برها نیز در دستیابی 
کشــور به چرخه طراحی تا تولید ماهواره های بومی مؤثر بوده اســت. »ماهواره بر ســفیر« در سال 
۱۳8۷ و »ســیمرغ-۲« در سال ۱۳۹۶ طراحی و ساخته شــد و پس از آن ماهواره برهای »سریر« 
و »ســروش« نیز برای حمل ماهواره ها عرضه شدند.»احمد حســینی مونس« سخنگوی هوافضای 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح ایران اظهار کرد: »ایران اسلامی بر اساس استراتژی فضایی 
خود، به سمت این فناوری حرکت کرده است و توانسته به چرخه کامل در این فناوری دست یابد. 
ما در حال حاضر در مدارهای پایین زمین ماهواره داریم و بر اســاس نقشــه ی راه ســعی می کنیم 
ماهواره هــای خود را به مدارهای بالاتر از جمله مدار ۳۶ هزار کیلومتری از زمین بفرســتیم.«ایران 
از چند دهه ی پیش توانمندی های خود را در زمینه هوافضا ارتقا داده اســت؛ اما در سال های اخیر 
با پیشــرفت های چشــمگیر خود در سال ۲۰۰۵ به باشــگاه فناوران فضایی در جهان راه یافت و با 
توسعه ی پایگاه های فضایی و تولید ماهواره ساخت داخل و موشک های ماهواره بر از جمله »سفیر«، 
»ســیمرغ«، »سریر«، »ســروش«، »قاصد« و »قائم ۱۰۰« قادر به پرتاب ماهواره شد.ایران در سال 
۲۰۰۹ با پرتاب ماهواره امید, به تجربه ای موفق دســت یافت و سپس ماهواره های »رصد«، »نوید« 
و »فجر« را هم به فضا فرســتاد؛ همچنین جمهوری اســلامی ایران صبح یکشنبه 8 بهمن ۱۴۰۲، 
ماهــواره »مهدا« به همراه دو نانو ماهواره را به مــدار ۴۵۰ درجه امروز پرتاب و با موفقیت در مدار 
قرار داد؛ این برای نخســتین بار بود که متخصصان فضایی با ماهواره بر بومی ســه ماهواره داخلی را 
همزمان در مدار قرار دادند. ماهواره مهدا یک ماهواره ۳۲ کیلوگرمی از سری ماهواره های سبک وزن 
پژوهشــگاه فضایی ایران است که به منظور آزمایش زیرسامانه های توسعه یافته ی ماهواره ای طراحی 
و ساخته شــده اند. ماموریت اصلی این ماهواره، بررسی صحت عملکرد ماهواره بر سیمرغ در تزریق 
چندگانــه محموله های فضایی در مدار پایین زمین و ارزیابی عملکرد برخی از طراحی های جدید و 

قابلیت اطمینان فناوری های بومی در فضا است.

نائب رئیس مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با رسانه تصویری »آن«، گفت: در عملیات بعدی از تکنولوژی جدیدی رونمایی می کنیم.
به گزارش خبرنگار مهر، علی نیکزاد نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در گفت وگویی که با رسانه تصویری »آن« داشت در پاسخ به این 
پرسش که آیا قرار است در تحصیلات هسته ایمان به چیزی فراتر از آنچه که دست یافتیم برسیم، گفت: قانون راهبردی یک قانون ارزشمند 
بود که در مجلس یازدهم تصویب شد و رهبر معظم انقلاب از آن به عنوان یک قانون خوب یاد کردند، رئیس جمهور وقت آقای روحانی 
نمی خواست این قانون رو ابلاغ کند.وی افزود: مجلس با قانون راهبردی تکلیف جمهوری اسلامی ایران را در مورد مذاکرات در بحث برجام 
مشخص کرد و در شرایطی که آمریکا از برجام خارج شد و ایران بلاتکلیف مانده بود و مشخص کردیم که باید حقوق ملت ایران حتماً 
محقق شود و گام به گام مطابق ماده ۷ این قانون باید گزارش به مجلس ارائه شود.نایب رئیس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در 
رابطه با تأسیسات هسته ای قطعه به یقین تمهیدات لازم برای حفاظت از آنها اندیشیده شده است. اگر صهیونیست ها خرده عقلی داشته 

باشند وعده صادق ۱ و ۲ را مورد نظر قرار می دهند و باید بدانند اگر اتفاقی رخ دهد نوع جدیدی از لاح دفاعی ایران رونمایی خواهد شد چنانچه خودشان می دانند و اقرار نمی کنند که در وعده 
صادق ۲ نوع جدید موشک توسط هوافضای سپاه رونمایی شد.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام از آمادگی مجمع برای تهیه و تدوین سیاست های کلی در حوزه هوش مصنوعی با کمک متخصصین و 
کارشناسان این بخش خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مرکز رسانه و روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، آیت الله آملی لاریجانی 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در نشستی با جمعی از نخبگان، دانشگاهیان و دست اندرکاران در حوزه هوش مصنوعی با اعلام آمادگی برای 
تدوین سیاست های کلی در بخش هوش مصنوعی گفت: مجمع می تواند با کمک متخصصین و کارشناسان این حوزه به تدوین سیاست های کلی در 
این بخش کمک کند.وی با اشاره به اهمیت هوش مصنوعی و توسعه آن در کشور بر ضرورت حضور هماهنگ و هم افزای همه بخش های کشور در این موضوع تاکید کرد و گفت: طبیعتاً برای 
توفیق در این مهم، همه اجزای حاکمیت باید به میدان بیایند و با شیوه ای وحدانی بحث هوش مصنوعی در کشور را پیش ببرند.رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه هوش 
مصنوعی احتمالاً در آینده ای نزدیک به مسئله ای مهم در کشور تبدیل خواهد شد همانطور که الان در دنیا تبدیل شده است، خاطرنشان کرد: بنابراین ما برای اینکه از قافله علم و فناوری عقب 
نمانیم علی القاعده حاکمیت باید در حوزه های مختلف هوش مصنوعی ورود کند و از نخبگان در این حیطه استفاده و حمایت کامل کند تا بتوانیم مسئله را پیش ببریم چون هر بحث جدیدی 

که در کشور مطرح می شود مخصوصاً در موضوعات علم و تولیدات جدید علمی با چالش های زیادی مواجه می شویم لذا همه باید در این زمینه کمک کنیم.

آیت الله آملی لاریجانی اعلام کرد؛

آمادگی مجمع تشخیص برای تعیین سیاست های کلی در بخش هوش 
مصنوعی

یکزاد در گفت وگو با رسانه تصویری »آن«:

در عملیات بعدی از تکنولوژی جدیدی رونمایی می کنیم

پزشکیان:اروپاوآمریکاازیکحکومتوحشیحمایتمیکنند

دستور عارف برای تدوین پیش نویس سند امنیت سایبری

همزمان با »هفته جهانی فضا« اعلام شد

ایران؛ چهارمین کشور دارای ماهواره بر در جهان 
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گزیده خبرگزیده خبر اظهارات نمایندگان درباره عملکرد دولت در تخصیص اعتبارات تولید و اشتغال
پــس از قرائت گزارش مجلس درباره عملکرد تبصره های موســوم به 
تولید و اشــتغال قانون بودجه ۱۴۰۳، تعدادی از نمایندگان مجلس 
شــورای اســامی به بیان اظهاراتی درباره این گــزارش و همچنین 
گزارشــات وزیر امور اقتصاد دارایی و رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
پرداختند.به گزارش ایسنا، در جلســه علنی امروز سه شنبه مجلس 
گزارش مشترک کمیســیون های اقتصادی و ویژه حمایت از تولید و 
نظارت بر اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی در مورد 
بررسی عملکرد تبصره های موسوم به تولید و اشتغال )تبصره )۱۸( در 
قوانین بودجه ۱۴۰۰ الی ۱۴۰۲ و تبصره )۲( قانون بودجه ۱۴۰۳ کل 
کشــور جهت تشریح وضعیت موجود، قرائت شد و پس از صحبتهای 
وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان برنامه و بودجه، تعدادی 

از نمایندگان مجلس نیز به بیان اظهاراتی پرداختند.
هادی قوامی عضو کمیســیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر 
اجرای اصل ۴۴ قانون اساســی با بیان اینکه »یکی از تبصره هایی که 
می توانــد هم به نمایندگان و هم به دولت کمک کند تا در شــرایط 
ســخت فعلی تولید و اشــتغال کمک کنند، تبصره ۱۸ قانون بودجه 
اســت«، اظهار کرد: در این تبصره منابعی تصویب شده است که با ۲ 
ســال تنفس و بازپرداخت ۵ ساله به واحدهای تولیدی در بخش های 
صنعت، کشــاورزی و خدمات و همچنین طرح های نیمه تمامی که 
می تواند تاثیر بسزایی در اشتغال شهرستان و تولید کشور داشته باشد، 

تخصیص یابد و موجب خروج از فضای رکود تورمی می شود.
وی افزود: شــاید تا پیش از ســال ۱۴۰۰ تحقق منابعی که به تبصره 
۱۸ تخصیــص پیدا می کرد ۶۰۰ میلیارد تومان نیز نبود اما از ســال 
۱۴۰۰ به بعد منابــع این تبصره به صورت قابل توجهی افزایش پیدا 
کرده است. متاســفانه به دلیل تاخیر و بی نظمی در تخصیص منابع 
پیش بینی شده توسط سازمان برنامه و بودجه، امروز تولید به حاشیه 
رفته اســت و این موضوع موجب تورم بیکاری و گرفتاری های دیگر 
می شود.به گزارش ایســنا، میثم ظهوریان عضو کمیسیون اقتصادی 
نیز در اظهاراتی تاکید کرد: وقتی درباره تســهیات تکلیفی صحبت 
می کنیم، همه دعواها بر سر بخش کوچکی از نقدینگی کشور است. 
در زمینه تســهیات تکلیفی کل تخصیصی که در سال ۱۴۰۱ صادر 
شده ۲۲ همت بوده اســت که ۵ همت آن از منابع نقدی بوده است 
الباقی اوراق بوده اســت؛ در سال ۱۴۰۲ نیز کل منابع تخصصی ۲۶ 
همت بوده که ۲۴ همت آن اوراق بوده اســت؛  در ســال ۱۴۰۳ نیز 
این موضوع اساساً صفر بوده است.وی با استناد به گزارشی درباره آمار 
تسهیات گیرندگان کان کشور با تاکید بر اینکه عددی که برخی از 
تســهیات گیرندگان کان گرفته اند از کل تسهیات اشتغال بیشتر 
بوده است، عنوان کرد: شرکت توسعه بین الملل ایران مال که وابسته 
به بانک آینده است ۷۵ همت، شرکت توسعه تجارت داتان که وابسته 
به بانک ایران زمین است ۲۴ همت، شرکت گسترش انرژی پاسارگاد 
۷۵ همت و شرکت ایران  خودرو ۵۳ همت تسهیات دریافت کرده اند. 
وقتی ما سیاست سختگیرانه کنترل رشد ترازنامه را داریم هدف این 
سیاست کنترل نقدینگی و تورم بوده است اما مکمل آن باید سیاست 
هدایت اعتبار باشــد و ما باید همین نقدینگی اندک را کنترل کنیم 
تا به بخش مولد حرکت کند.به گزارش ایســنا، مهدی طغیانی عضو 

کمیسیون اقتصادی نیز طی اظهاراتی عنوان کرد: اساساً نوع عمل به 
قانون در مورد این تبصره به گونه ای است که می شود این برداشت را 
کرد که مجری در دولت اعتقادی بــه این تبصره ندارد؛ وقتی که در 
نیمه دوم ســال و در ماه های پایانی می خواهند به قانون عمل کنند 
آن هم برای منابع تســهیاتی که باید کاماً نقد باشد اقدام به انتشار 
اوراق چندساله می کنند، این به آن معناست که اصاً نمی خواهیم این 
قانــون را اجرایی کنیم.وی افزود: این تبصره آینه تمام نمای عمل به 
قانون است و اتفاقاً در تدوین آن به نحوی تعامل بوده است که تاش 
شده بار اضافی بر دوش دولت گذاشته نشود اما هم در تخصیص و هم 
در عمل به فرایند عملکرد ضعیفی است.این نماینده مجلس شورای 
اســامی همچنین با انتقاد از عدم گزارش گیری از اثربخشی اقدامات 
دستگاه ها و بانک های عامل گفت: الان هیچ گزارشی در مجلس درباره 
عملکرد بانک ها در این خصوص نداریم و این واقعیت نشــان می دهد 
که با توجه به گزارشــات موجود در ســال بعد باید نسبت به انشای 
قانون تجدید نظر کنیم.محســن زنگنه، نماینده مردم تربت حیدریه 
و مه ولات در مجلس شــورای اســامی  نیز درباره گزارش عملکرد 
تبصره های موسوم به تولید و اشتغال قانون بودجه ۱۴۰۳ اظهار داشت: 
در  سال ۱۴۰۲، ۵۶ همت تسهیات دادیم. یعنی کل تسهیات تبصره 
۱۸ اشتغال بین ۶ دهم تا هفت دهم کل تسهیات بانک هاست. ما در 
مورد عدد بسیار محدودی صحبت می کنیم.عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه گفت: جناب آقای پورمحمدی می فرمایند در پرداخت تبصره 
۱۸ ، ۳۱ همت رسوب کرده است. من خواهش می کنم همان طور که 
ریاست محترم مجلس هم تاکید کردند، این موضوع را روشن بفرمایند 
که این ۳۱ همت کجا رسوب دارد؟سید محمد پاک مهر، نماینده مردم 
بجنورد، جاجرم و سملقان در مجلس شورای اسامی گفت: بسیاری از 
دغدغه های امروز جامعه ما و خانواده ها بحث اشتغال است. جوان امروز 
که بیکار است، بزرگ ترین دغدغه خانواده ها است. اگر بخواهیم چرخ 
اقتصاد بچرخد باید این تسهیات داده شود و آن جهشی که ما انتظار 
داریم، در کشور اتفاق بیفتد. بنابراین آنچه که ما می بینیم نارضایتی 
در حوزه کســب و کار و اشتغال است و پروژه های نیمه تمامی که ما 
در جامعه  با آن روبرو هســتیم و خیلی ها نگران این موضوع هستند.

حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مردم شاهین شهر، میمه و برخوار 
نیز گفت: مســئولین دولت بگویند که در رابطه با این فرمایش مقام 
معظم رهبری که امسال سال مشارکت دادن مردم برای جهش تولید 
است، چه کاری را انجام داده اند؟ تا مردم این سرمایه های پراکنده ای 
که دارند را بیاورند و در کمک به تولید و اشــتغال آن را خرج کنند.

وی ادامه داد: از طرفی در بانک ها یک اشکال دیگری وجود دارد و آن 
اینکه اختیارات یک شعبه درجه پایین یک بانک در تهران، بیشتر از 
مدیریت شعب یک بانک در یک استان دیگر است و این یعنی تمرکز 
گرایی.به گزارش ایســنا، در ادامه جعفر قادری رئیس کمیسیون ویژه 
جهــش و رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساســی در 
اظهاراتی با بیان اینکه »نظام اقتصادی ما نظامی بانک محور اســت«، 
اظهار کرد: بر اساس گزارش مرکز پژوهش ها چیزی حدود ۸۷ درصد 
تامین مالی که در کشور انجام می شود از طریق سیستم بانکی انجام 
می شود.وی گفت: متاســفانه در زمینه ابزارهای تامین مالی در بازار 
سرمایه عقب افتادگی های جدی داریم و فشارها روی سیستم بانکی 
است و از آن حجم قابل توجه منابعی که در سیستم بانکی به عنوان 
تسهیات داده می شود، اعداد و ارقامی که به عنوان تبصره ۲ و تبصره 
۱۸ در سال اختصاص داده می شود چیزی در حدود ۳۰ الی ۴۰ همت 
است؛ بنابراین ما بر سر قبری گریه می کنیم که مرده ای در آن وجود 
ندارد و متاسفانه منابع قابل توجهی نیست.این نماینده مجلس شورای 
اســامی افزود: در شــرایطی قرار گرفته ایم که در عین حالی که کار 
بانک مرکزی برای کنترل نقدینگی و پایه پولی ارزشمند است اما الان 
بیشترین معضل و مشکل را در واحدهای تولیدی در زمینه تامین مالی 
داریم بنابراین نیاز اســت که بتوانیم مشکل پایه پولی را از روش های 
غیــر تورمی حل کنیم.قادری با انتقاد از تمرکز گرایی در تامین مالی 
واحدهای تولیدی اظهار کرد: اخیراً گزارشــی در کمیسیون اقتصادی 
درباره نســبت تسهیات به سپرده ها ارائه شده است که بر اساس آن 
متاسفانه با عدم توازنی میان استان ها مواجهیم. تمرکزگرایی شدیدی 
که در تامین مالی واحدهای تولیدی وجود دارد باعث شــده است که 
واحدهای تولیدی مســتقر در استان ها دفاتر و حساب های خود را در 
تهران متمرکز کنند.وی تاکید کرد: روالی که طی یکی دو سال گذشته 

انجام شده است و منابع این دو تبصره از طریق اوراق خزانه اسامی 
پرداخت می شــود با توجه به نرخ تامین مالی بازار ســرمایه حدود 
۴۰ درصد اســت عماً چیزی در حــدود نصف این منابع در اختیار 
قرار نمی گیرد و هم چنین با یک ســال عقب افتادگی تامین منابع 
مواجهیم. سید شمس الدین حسینی رئیس کمیسیون اقتصادی نیز 
در اظهاراتی با بیان اینکه »فلسفه تبصره های ۲ و ۱۸ تامین مالی و 
حمایت و پشتیبانی از تولید و اشتغال با رویکرد و اولویت بنگاه های 
کوچک و متوســط است«، عنوان کرد: دو گروه در نظام بانکی ایران 
به منابع دسترســی راحتی دارند یکی بنگاه ها و شرکت های دولتی 
و دیگــری بنگاه های بزرگ؛ بنابراین با اثر مزاحمی که این دو ایجاد 
می کند عموماً بنگاه های کوچک و متوسط به منابع مالی دسترسی 
چندانی ندارند؛ ســاز و کار این تبصره ها به دنبال آن اســت که این 
امکان را فراهم کند که از بنگاه های کوچک و متوسط حمایت کنیم .

وی افــزود: واقعیت این اســت که تا پیش از ۱۴۰۰ نســبت به این 
بخش از منابع خیلی بی اعتنایی می شــد به گونه ای که به طور مثال 
در سال ۱۳۹۹ کل منابع تعیینی ۱۰ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان بود 
و کل منابع تخصیصی ۳۷۳ میلیارد تومان بود. این سبب شد که ما 
به کمک آقای پورمحمدی در تدوین بودجه ۱۴۰۰ رویکرد را تغییر 
دهیم و منابعی پایدار بــرای این تبصره ها تعیین کنیم. در مجموع 
از ســال ۱۴۰۰ تا پایان ۱۴۰۲، ۶۷ همت تخصیص پیدا کرده است 
که اگر ۵۰ درصد منابع امســال نیز تخصیص پیدا کند می شود ۹۰ 
همت که به هیچ وجه تا پیش از ســال ۱۴۰۰ قابل مقایسه نیست. 
ما قاعده ای را قرار دادیم که به جای آنکه کمک باشــد به ســپرده 
گذاری با نرخ ســود یک درصد تبدیل شــود. اگر دولت ۹۰ همت 
در بانک ها بگذارد بانک ها می توانند ۲۷۰ همت تســهیات پرداخت 
کنند. این نماینده مجلس با بیان اینکه سرجمع قراردادهای منعقده 
تا به حال ۱۶۰ همت بوده است، ادامه داد: به نظر می رسد که اشتغال 
و تولید در مقایسه با دستمزد و پرداخت های جاری دیگر در اولویت 
نیست چرا که اگر باشد نباید متوسط تخصیص جاری بالای ۹۰ باشد 
اما تخصیص این بخش به ۵۰ درصد نیز نرســد؛ بنابراین از ریاست 
ســازمان برنامه و بودجه و همکارانش انتظار داریم که اولاً تخصیص 
را به اندازه و بــه موقع و با کیفیت انجام دهند و ثانیاً از وزارت امور 
اقتصادی و دارایی انتظار داریم در تصویب و اباغ دســتورالعمل ها و 
انعقاد تفاهمنامه با دستگاه های اجرایی تسریع کنند و از دستگاه های 
اجرایی انتظار می رود در انعقاد قرارداد با بانک های عامل تسریع کنند 
و از همه نهادهای ستادی دولت انتظار می رود که بر سیستم بانکی 
نظارت کنند که این منابع به هر دلیلی به فعل در بیاید. حســینی 
در پایــان بــا تاکید بر اینکه ما به دنبال افزایش تولید و اشــتغال و 
حمایت از بنگاه های کوچک و متوســط برای سرمایه گذاری و تولید 
هستیم، اظهار کرد: باید در خصوص اثربخشی این منابع بررسی لازم 
صورت بگیرد و خواهشم این اســت که در تدوین بودجه ۱۴۰۴ به 
دنبال آن باشــیم که منابع تخصیصی و پرداختی در خدمت تولید 
و اشــتغال قرار بگیرد. البته پذیرفته نیست که برای آنکه بخواهیم 
ســامانه نظارتی ایجاد کنیم منابع مربوط به بودجه سال ۱۴۰۲ در 

مهرماه سال ۱۴۰۳ هنوز جذب نشده باشد.

ناظر گمرکات مازندران مطرح کرد

صادرات بیش از ۶۱ میلیون 
دلار فرآورده های لبنی از 

گمرکات مازندران

ایســنا/مازندران  ناظر گمرکات مازندران گفت: در نیمه نخســت امسال، گمرکات 
مازنــدران بین ۶۱ گمرک فعال در صادرات فرآورده های لبنی رتبه ۲ را از نظر وزنی 
و رتبه ۴ را ازنظر ارزشــی به خود اختصاص داده اســت.امیر جمشیدی صبح امروز 
در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: طی ۶ ماهه نخســت امســال حجم صادرات 
فرآورده های لبنی از طریق گمرکات مازندران به میزان۴۲ هزار و ۸۵۵ تن به ارزش 
۶۱ میلیون و ۵۵۲ دلار بوده اســت.وی افزود: ۲۳ کشــور شامل قزاقستان، ترکیه، 
ازبکستان، پاکستان، آذربایجان، گرجستان، تایلند و... کشورهای مقصد فرآورده های 
لبنی صادر شــده از گمرکات مازندران بودند.ناظرگمرکات مازندران، میزان صادرات 
فرآورده های لبنی از کل کشــور را۳۴۵هزار تن بــه ارزش بیش از ۴۹۶میلیون دلار 
دانســت و گفت: ســهم گمرکات مازندران از نظر وزنی و ارزشــی ۱۲ درصد از کل 
صادرات فرآورده های لبنی کشور بوده است.جمشیدی یادآور شد: فرآورده های لبنی 
مازندران شامل محصولاتی نظیر شیرخشک، پنیر، آب پنیر، خامه، کره، دوغ، ماست 

و غیره است.

همتی: بانک ها برای ارائه تسهیلات 
تولید و اشتغال آمادگی دارند

وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفت: 
برای تامین تبصره ۱۸ دچار کســری 
بودجه هســتیم اما بانک ها برای این 
موضــوع و برطرف کردن آن آمادگی 
دارند.بــه گزارش ایســنا، عبدالناصر 
همتی، وزیر امــور اقتصادی و دارایی 
در مــورد عملکــرد تبصــره  ۱۸ که 
موســوم به تولید و اشــتغال قانون 
بودجه ۱۴۰۳  اســت در جلسه امروز 
اسامی در  سه شنبه مجلس شورای 
گزارش به نمایندگان اظهار داشــت: 
مشــکلی که در این چند ماه گذشته 
یعنی از ابتدای سال بوده است، بیشتر 

برمی گردد به  تاشــی که دوستان ما برای ایجاد ســامانه یکپارچه کردند و این سامانه 
الحمدلله نهایی شــد و الان دیگر مغایرتی بین استان ها و بانک های ما و دستگاه ها وجود 
ندارد و تمام دســتگاه ها و بانک های عاملی که از ایــن تبصره یعنی تبصره ۱۸ پرداخت 
می کنند، الان در سامانه حضور دارند. بنابراین ما دیگر هیچگونه مغایرتی بین استان ها و 
دستگاه ها نداریم.وزیر اقتصاد ادامه داد: مشکل دیگر ما برمی گردد به منابعی که می تواند 
تخصیص پیدا کند. ســال ۱۴۰۰، ۱۸.۹ همت پولی بوده اســت که در بودجه پیش بینی 
کردند. وقتی ما اوراق را می خواهیم به بانک ها بدهیم، بانک ها باید اول بروند و این ها را در 
بازار بفروشند و تنظیم کنند. این اوراق ها با توجه به سن اوراق یعنی تاریخ سررسیدشان 
تا ۶۰ درصد ارزشش را پیدا می کند. بنابراین مقدار پولی که برای سال ۱۴۰۱ بود، ۱۵.۳ 
همت شد. در سال ۱۴۰۲ میزان ثروت نقدی برای تبصره ۱۸ دو همت بیشتر نبود و بقیه 
اوراق بود که تقریباً ۲۴ همت بود.همتی تاکید کرد: در ســال ۱۴۰۳ دچار کسری بودجه 
شــدیم و بخشــی از بودجه عمومی را در هدفمندی هزینه کردیم. همچنین از صندوق 
توســعه ملی با اجازه از رهبری برای کسری بودجه استفاده کردیم. بنابراین برای تامین 
تبصره ۱۸ دچار کســری بودجه هســتیم اما بانک ها برای این موضوع و برطرف کردن 
آن آمادگی دارند.به گزارش ایســنا، وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار داشــت: در دولت 
چهاردهم بخش زیادی از ارائه تســهیات اشتغال روســتایی را تعیین تکلیف کردیم و 
از طریق بانک ها ۱۵ همت در اختیار اشــتغال روستایی قرار خواهد گرفت. پس این هم 
دوباره چیز جدیدی بود که در دولت چهاردهم توانستیم احیا کنیم.وی ادامه داد: بنابراین 
چیزی نزدیک به ۵۱ همت به بانک ها داده شده است تا پروژه ها را تامین مالی کنند و با 
همکاری دســتگاه ها، این پروژه ها را پیش ببرند.همتی تاکید کرد: یکی از کارهای بسیار 
خوب مجلس شورای اسامی و دولت این بوده است که با نظارتی که از طریق سامانه ای 
که طراحی شــده است برای اختصاص بودجه ها انجام می شود، به طور متمرکز نظارت و 

کنترل بر ارائه تسهیات انجام می شود.

گلایه قالیباف از اظهارات رئیس 
سازمان برنامه و بودجه

رئیس مجلس شورای اسامی با گایه از نمایندگان مجلس برای رعایت نکردن نظم جلسه 
علنی گفت: رئیس ســازمان برنامه و بودجه از رسوب شدن اعتبارات اشتغال در بانک ها 
سخن می گوید ولی مگر ما مسئول رسوب شدن این پول ها هستیم. دستگاه های اجرایی 
مربوطه مســئول بوده و نباید اعتبارات اشــتغال در بانک ها رسوب کند.به گزارش ایسنا، 
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شورای اسامی و در خال گزارش مشترک 
کمیسیون های اقتصادی و ویژه حمایت از تولید و نظارت بر اجرای سیاست های کلی اصل 
)۴۴( قانون اساسی در مورد بررسی عملکرد تبصره های موسوم به تولید و اشتغال )تبصره 
)۱۸( در قوانیــن بودجه ۱۴۰۰ الی ۱۴۰۲ و تبصره )۲( قانون بودجه ۱۴۰۳ کل کشــور 
جهت تشریح وضعیت موجود ضمن درخواست از نمایندگان برای رعایت نظم گفت: ما در 
یک دوره چهار ساله در مجلس یازدهم و دولت سیزدهم حساب پیشرفت و عدالت را برای 
اشــتغال درست کردیم بعد امروز آقای پورمحمدی توضیح می دهد که ۳۱ هزار میلیارد 
تومان پول در بانک ها رسوب کرده که این برای سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ است.وی اضافه 
کرد: ما این صندوق را درست کردیم تا اهرمی برای اشتغال باشد. هر سال باید تخصیص 
پیدا کند و بر این کار هم نظارت باشد.رئیس مجلس شورای اسامی خطاب به نمایندگان 
گفت: اکنون ما در حال بررســی موضوع به این مهمی هســتیم بعد برخی از نمایندگان 
حتی اجازه نمی دهند آقای پورمحمدی به سخنان سایر  نمایندگان مجلس گوش دهد. ما 
۹۰ دقیقه وقت مجلس شورای اسامی را می گیریم تا کار نظارتی انجام دهیم بعد با این 
وضعیت اتفاقی نمی افتد. اگر نمایندگان نامه ای دارند در روزهای دوشنبه که جلسات علنی 
هم برگزار نمی شود، نامه را به دفاتر دولت ببرند چون اکنون وقت مجلس برای گزارش های 
نظارتی است سوال این است که آیا موضوع اشتغال مهم نیست؟قالیباف اضافه کرد: آقای 
پورمحمدی می گوید پول در بانک رســوب کرده مگر ما مســئول رسوب شدن پول در 
بانک ها هســتیم، دستگاه های اجرایی مربوطه در این باره مسئول هستند و نباید پول در 
بانک رسوب می کرد بلکه تبدیل به اهرمی می شد.وی ادامه داد: امسال اعتباراتی تخصیص 
داده شده بعد آقای پورمحمدی به راحتی می گوید که پول نمی دهیم و ۳۱ همت اعتبارات 
رسوب شــده در بانک هاست؛ باید این اعتبارات به صورت رفت و برگشتی مورد استفاده 
قرار گیرد. رئیس مجلس شورای اسامی مجددا خطاب به نمایندگان گفت: ما باید به این 
صحبت ها گوش دهیم نه این که حتی اجازه نمی دهید که من هم این حرف ها را بشنوم، 
این موضوعات مهمی اســت. ما در شرایط کمبود منابع هستیم اگر هم پولی وجود دارد 
باید به درستی و با همکاری مجلس شورای اسامی و دولت تخصیص پیدا کند و به وقت 
هم وصول شود موضوع اشتغال و تولید مهم است بعد دوستان در مجلس به این موضوع 
مهم توجه نمی کنند. وی در پایان مجددا خطاب به نمایندگان مجلس گفت: اگر مطلب 
یا نامه ای دارید به دفتر دولت در مجلس شــورای اسامی دهید معاونان پارلمانی هم به 

درستی کارشان را انجام دهند تا اینگونه وقت نمایندگان هدر نرود.

قیمت بیت کوین در روز دوشنبه )هفت اکتبر( افزایش یافت و به رشد خود 
در آخر هفته ادامه داد زیرا نشانه های انعطاف پذیری در اقتصاد ایالات متحده 
به حمایت از ریســک پذیری بیشــتر کمک کرد.به گزارش ایســنا، نتایج 
نظرســنجی ها نشان داد سرمایه گذاران بیشــتر به سمت ریاست جمهوری 
دونالد ترامپ نســبت به کامالا هریس تمایل دارند زیرا چشم انداز نظارتی 
بهتــری را برای ارزهــای دیجیتال ارائه می دهد.بیت کوین پس از انتشــار 
داده های حقوق و دســتمزد غیرکشــاورزی ایالات متحده که قوی تر از حد 
انتظــار بــود و ترس از رکــود ایالات متحده را از بین برد، ســودهای قوی 
در بازارهای ســهام جهانی را دنبال کرد اما ایــن ارقام همچنین انتظارات 
برای کاهش عمیق نرخ بهره توســط فــدرال رزرو را کاهش داد.بیت کوین 
تا ســاعت یک و ۵۵ دقیقه بعدازظهر  به وقت شرقی با ۱.۸ درصد افزایش 
به ۶۳هزار و ۷۲۸.۹ دلار رســید.بازار ارزهای دیجیتال روز دوشنبه افزایش 
و رشــد بیت کوین را دنبال کرد و احساسات ریســک بهبود یافت. در این 

زمان اتریوم با ۱.۳ درصد افزایش به ۲۴۷۲.۷۷ دلار رســید اما با بازگشت 
دلار به دلیل انتظارات  کمتر در کاهش نرخ بهره، افزایش بیشــتر در بازار 
رمزارزها متوقف شد. تمرکز این هفته سرمایه گذاران بر سرنخ های بیشتر از 
اقتصاد ایالات متحده اســت.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در 
حال حاضر ۲.۱۸ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز 
قبل  ۱.۳۶ درصد کمتر شــده است. در حال حاضر ۵۶.۷۸ درصد کل بازار 
ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۰.۰۲ درصد افزایش روزانه را 
ثبت کرده است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۷۷.۹ 
میلیارد دلار است که ۵۰.۸۵ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور 
مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۳.۹۸ میلیارد دلار اســت که  ۵.۱۱ درصد 
از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های 
پایدار اکنون ۷۱.۱ میلیارد دلار اســت کــه ۹۱.۲۷ درصد از کل حجم ۲۴ 

ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

در نشستی با حضور رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران، نمایندگان مجلس و معاون وزیر کشاورزی، راه های افزایش صادرات زعفران بررسی شد.
به گزارش ایسنا، محمدعلی رضایی - رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران - در این نشست گفت: مدیریت قیمت باید به گونه ای باشد که جذابیت 
بازار از دست نرود و به شکلی برخورد کنیم که مانند پسته، بازار خود را از دست ندهیم. ایران توان و ظرفیت افزایش سطح صادرات زعفران را دارد و 
تنها به هماهنگی و مدیریت بهتر بازار نیازمند است.محسن زنگنه - نماینده مجلس و مسئول پیگیری طرح عرضه زعفران در بازار سرمایه - نیز ضمن تشویق صندوق های سرمایه گذاری به 
خرید گواهی های سپرده زعفرانی که به طور مستقیم توسط کشاورز در اختیار بورس کالا قرار گرفته است، گفت: این طرح عاوه بر حمایت از کشاورزان، زمینه قیمت گذاری دقیق و واقعی 
زعفران را مهیا کرده و به افزایش سطح صادرات آن و سرمایه گذاری در بخش فرآوری زعفران منجر می شود. وی خاطرنشان کرد: طبق مدل تعریف شده، صادرکننده به مرور گواهی های 
سپرده را خریداری کرده و آنها را تبدیل به پول و سود می کند و بدین ترتیب هم کشاورز، هم صادرکننده در کنار صندوق های سرمایه گذاری، صاحب منفعت می شوند.این نماینده مجلس 
کمک به کشاورزان به ویژه در فصول برداشت محصول که قیمت ها کاهشی می شوند و بازار به هم می ریزد را هدف اصلی اجرای این مدل عرضه عنوان کرد و افزود: زمانی که همه دستگاه ها 

و بخش های تعریف شده در این مدل، هماهنگ و منسجم عمل کنند، کل زنجیره سود خواهند کرد و برای ورود به این بازار توجیه دارند.

گروهی از محققان یکی از شــرکت های دانش بنیان پهپادهای ســمپاش هوشمند مبتنی بر هوش مصنوعی و یادگیری کامپیوتر را عرضه کردند که 
می توانند تنها نقاطی از مزارع کشاورزی را که آفات طغیان کرده است، سمپاشی کنند، ضمن آنکه قادر به شناسایی چهره و موانع نیز هستند.کامیار 
حســن پور، مدیر دپارتمان هوش مصنوعی این مجموعه در گفت وگو با ایســنا گفت: ما گروهی را در این مجموعه در حوزه بینایی ماشــین و هوش 
مصنوعی کشاورزی ایجاد کردیم.وی افزود: ما در این گروه یکسری مغز پردازنده طراحی می کنیم و دانش انسان را به آن می دهیم و بر اساس بینایی 

ماشین با دوربین شبیه سازی می کنیم و دانشی که یک کشاورز دارد را در ربات ها منتقل می کنیم.حسن پور محصول این شرکت را پهپادهای سمپاش کشاورزی ذکر کرد و یادآور شد: 
این پهپادها مجهز به پردازنده های مبتنی بر هوش مصنوعی و بینایی کامپیوتر هستند و به محض بروز اشکالی مانند طغیان آفات کشاورزی در مزارع، در ۸۰ میلی ثانیه می توانند آن را 
شناسایی کنند. مدیر دپارتمان هوش مصنوعی این مجموعه با بیان اینکه این پهپاد به محض شناسایی آفات، به شعاع یک متر اطراف آفت، شروع به سمپاشی می کند، تصریح کرد: این 

شیوه این مزیت را به همراه دارد که دیگر نیازی نیست کل مزرعه سمپاشی شود و تنها بخش هایی که نیاز به سم دارد، تحت سمپاشی بنیادی قرار می گیرد.

در نشست کمیسیون کشاورزی اتاق ایران مطرح شد

سمپاشی هوشمند اراضی کشاورزی با پهپادهای مجهز به بینایی بازار جهانی زعفران را مانند بازار پسته از دست ندهیم
کامپیوتر و هوش مصنوعی

دلار جلوی صعود بیت کوین را گرفت
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در پی فراخوان مشترک بنیاد ملی علم ایران و بنیاد علوم روسیه، 
پس از ارزیابی از سوی بنیادها، تعداد ۱۵ طرح پذیرفته شده است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بنیاد علم ایران، نحوه ارزیابی 
پیشنهاده ها )پروپوزال ها( بدین ترتیب بوده که پس از بررسی اولیه 
و تعیین داوران تخصصی، هر طرح به طور همزمان در دو کشــور 
مورد داوری قرار گرفته اســت. طی رونــد داوری ها در بنیاد ملی 
علم ایران، نتایج داوری در کمیته های موضوعی متشکل از اعضای 
کارگروه های تخصصی بنیاد و ســایر اساتید مرتبط مورد ارزیابی 
قرار گرفته اســت.ارزیابی نهایی بر اساس شاخص هایی همچون 
نتایج داوری ها، ضرورت حضور مجریــان خارجی و ارزش افزوده 
برای کشور )مانند تخصص پژوهشــگران، امکانات آزمایشگاهی 
و دانش فنی(، توانمندی مجری و همــکاران، اهمیت موضوع از 
دیدگاه ملی، دستاوردهای طرح وکیفیت پروپوزال صورت پذیرفته 
اســت.در پایان پس از تبادل نتایج ارزیابــی بین دو بنیاد، تعداد 
۱۵ طرح مورد تصویب نهایی قرار گرفته اند.جلســات کمیته های 
ارزیابــی برای تعیین بودجه و تعهدات طرح های مصوب با حضور 
متقاضیان طی دو هفته آینده برگزار خواهد شد و زمان دقیق آن 
متعاقباً اعلام می شــود.با توجه به رقابتی بودن این فراخوان و به  
دلیل محدود بودن تعداد طرح هــای قابل پذیرش و همچنین با 
لحاظ  کردن نتایج ارزیابی دو کشــور در جمع بندی نهایی، برخی 
از پیشــنهاده ها با وجود کیفیت علمی بالا و نتایج داوری مثبت 
در بنیاد در اولویت نهایی حمایتی قرار نگرفته اند که امید اســت 
در فرصت های بعدی در فراخوان های بین المللی یا داخلی، مورد 

پذیرش و حمایت مالی بنیاد ملی علم ایران قرار گیرند.

ترجمه کتاب »تمام استخوان هایش را بشمار« نوشته آپریل هنری 
توسط نشر آداش منتشر و راهی بازار نشر شد.به گزارش خبرنگار 
مهر، کتاب »تمام استخوان هایش را بشمار« نوشته آپریل هنری به 
تازگی با ترجمه زهرا رضوانی ثانی توسط نشر آداش منتشر و روانه 
بازار نشر شده است. این رمان ادامه داستان شین و گریفین است.

در این قصــه، گریفین این بار به اندازه شــین شــخصیت اصلی 
قرار دارد و می خواهد به ســوالات مخاطــب در مورد اینکه بقیه 
شخصیت ها چه سرنوشتی پیدا کردند، پاسخ بدهد.در قسمتی از 
این کتاب می خوانیم:شــین جیغ زد. صدای مرد مثل ری بود؛ اما 
امکان نداشــت ری باشــد، او حالا در زندان بود. وقتی به سمت 
ماشین رفت، در را باز کرد و تلاش کرد داخلش شود؛ افکارش به 
کلی بهم ریخته بود. دوک هم کنارش بود و دقیقاً مثل او ترسیده 
بود، داشت دیوانه وار به سمت ماشین هولش می داد و پنجه هایش 
داخل پایه شین فرو رفته بودند. او سرش را داخل ماشین برد، دم 
دوک هم به صورتش خورد، وقتی داشت دور خودش می چرخید، 
بلند بلند پارس می کرد و باعث می شــد گوشــش درد بگیرد. او 
محکم فرمان را گرفت و خودش را کاملًا به داخل ماشین کشید 
و ســپس پاهایش را داخل برد.اما دقیقاً قبل از اینکه در را ببندد، 
دســتی مچ دســت چپش را گرفت و او را به بیرون کشید. دوک 
خودش را جلو کشــید و در چند اینچی صورت شین قرار گرفت 
و شــروع به غرش و پس زدن آن شخص کرد و چنگال هایش به 
طرز دردناکی در ران پای شین فرو می رفتند.او مچش را در جهت 
انگشــت شست، شخص حمله کننده، ضعیف ترین قسمت دست 
هر فرد، چرخاند؛ پایش را محکم روی زمین فشار داد و در همین 
زمان تلاش کرد، هم در را ببندد و هم مچ دستش را بیرون بکشد.

آن مرد فحشی را در گوشش فریاد زد و با بستن در توسط شین، 
به زمین افتاد. شین با دست چپش روی بدنه در دست می کشید 
و دنبال دکمه ای برای قفل کردنش می کشــت. در همین زمان با 
دســت راســتش، به دوک را رد کرد و دکمه استارت را زد، هیچ 

اتفاقی نیافتاد.

در پی فراخوان مشترک اعلام شد؛
اجرای ۱۵ طرح علمی مشترک با 
حمایت بنیاد علم ایران و روسیه

توسط نشر آداش؛

ترجمه رمان »تمام استخواهایش 
را بشمار« چاپ شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فارغ ز امید رحمت و بیم عذاب          آزاد ز خاک و باد و از آتش و آب

رنو مستر E-Tech با باتری بزرگ تر و شعاع حرکتی بیشتر معرفی شد

رنو اقدام به ارتقای ون مســتر E-Tech و جایگزینی باتری قدیمی ۳۳ کیلووات ســاعتی با نمونه جدید ۵۲ کیلووات ساعتی کرد. 
به همین خاطر ون کوچک و تجاری رنو هم اکنون می تواند حداکثر شــعاع حرکتی ۲۰۳ کیلومتری داشــته باشد که نسبت به 
برد ۱۲۰ کیلومتری مدل قبلی بهبود ۶۸ درصدی را نشان می دهد. مستر E-Tech علیرغم ابعاد بزرگ خود از باتری کوچک ۳۳ 
کیلووات ساعتی نسل اول Zoe استفاده می کرد. خانواده مستر در سال ۲۰۱۹ فیس لیفت شد اما این خودروساز فرانسوی باتری 
۵۲ کیلووات ساعتی Zoe به روز را در این خودرو نصب نکرد. سرانجام اواخر سال ۲۰۲۱ اعلام شد این باتری در دسترس خریداران 
مستر E-Tech خواهد بود و حالا این اتفاق رخ داده است. باتری لیتیوم-نیکل-منگنز-کبالت رنو وزن ۳۵۰ کیلوگرمی دارد و ابعاد 
آن با باتری قبلی فرقی نمی کند به همین خاطر استفاده از باتری جدید تأثیر منفی روی فضای بارگیری نداشته است. از دیگر 
فاکتورهایی که روی بهبود شــعاع حرکتی مؤثر بوده اند می توان به ترمز احیا شونده، لاستیک هایی با مقاومت چرخشی پایین و 
حالت رانندگی اکو اشاره کرد. شعاع حرکتی ۲۰۳ کیلومتری مناسب کسب وکارهای شهری خواهد بود هرچند این میزان شعاع 

حرکتی هنوز هم کمتر از خودرویی دیزلی با باک پر است.

جوکوویچ: دست کم تا ۴۰سالگی تنیس بازی خواهم کرد
مرد شماره یک جهان گفت می خواهد تا ۴۰ سالگی و حتی بیشتر به صورت حرفه ای تنیس بازی کند.به گزارش ایسنا و به نقل از 
رویترز، فصل پیش رو بیست ودومین فصل دوران حرفه ای نواک جوکوویچ خواهد بود که ۲۴ قهرمانی در گرنداسلم را کسب کرده 
اســت. نوله اعلام کرد الگوی او تام بردی بازیکن ۴۶ ســاله فوتبال آمریکایی است که ۲۳ فصل را در NFL گذراند و فوریه امسال 
بازنشسته شد: »تام بردی زمان زیادی را صرف مراقبت از خود کرد که به او اجازه داد تا یک حرفه طولانی و موفق در ورزش داشته 
باشد. ما شخصاً یکدیگر را می شناسیم و من از او چیزهای زیادی را یاد گرفتم و امیدوارم بتوانم تا ۴۰سالگی و شاید حتی بیشتر 
تنیس بازی کنم. ۲۰۲۳ یکی از بهترین فصل هایی بود که در زندگی ام داشته ام. چرا وقتی خیلی خوب پیش می روم بخواهم تنیس 
را ترک کنم؟ یکی یکی عناوین را می گیرم و می بینم تا کجا پیش می روم.نواک جوکوویچ ماه آینده در مسابقات تنیس آزاد استرالیا 

به دنبال کسب بیست وپنجمین عنوان قهرمانی اش در گرنداسلم خواهد بود. او تاکنون ۱۰ بار برنده این رقابت ها شده است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب زن در ریگ روان
دربــاره کتاب زن در ریگ روان قبلًا مطلب مختصری 
در کافه بوک منتشــر شد. اما در اینجا بیشتر به عمق 
رمــان می رویم و به نقد فلســفه کتــاب می پردازیم. 
بنابراین اگر این کتاب را خوانده اید مطالعه این مطلب 
می تواند به درک بهتر شــما از کتاب کمک کند. اگر 
هنوز این کتــاب را نخوانده ایــد می توانید به معرفی 
خلاصــه وار کتاب از طریق لینــک زیر مراجعه کنید. 
نیکی جومپی، شــخصیت اصلی کتــاب زن در ریگ 
روان معلم است و حشره شناس. دوستان اندکی دارد 
و روابط عاشقانه اش تعریف چندانی ندارد. زندگی اش 
معمولی و یکنواخت است. روزی بدون اطلاع دادن به 
کسی، تصمیم می گیرد به ناحیه ای دورافتاده و ساحلی 
سفر کند تا حشره تازه ای را کشف کند؛ نام خودش را 
روی حشره بگذارد و نام خود را در تاریخ ثبت کند. به دهکده ای ساحلی می رسد و تصمیم می گیرد 
شب را پیش زنی که کلبه ی محقرش در انتهای دره ای شنی است بماند. صبح روز بعد عزم رفتن 
می کند اما… در ســال های ابتدایی دهه ی شصت میلادی، دو رمان مهم در دو نقطه متفاوت دنیا 
منتشــر شد که شــخصیت اصلیِ هر دو در آن ها، حشره شناس بودند. کلکسیونر نوشته جان فاولزِ 
انگلیسی و زن در ریگ روان نوشته کوبو آبه یِ ژاپنی. هر دو رمان به نوعی حاصل نگاه نسلی بودند 
که جنگی ویرانگر را پشــت سر گذاشته بودند و با آثارشــان، موقعیت و روانِ انسان در آن برهه را 
بررسی می کردند. در کلکسیونر اما حشره شناس بودن شخصیت اصلی؛ رابطه ای مستقیم با انگیزه ی 
جنایت داشــت تا رمان به ســمت و ســویی روان کاوانه و تریلر حرکت کند. اما در رمان کوبو آبه، 
حشره شناس بودن شخصیت اصلی صرفاََ دستاویزی است تا نویسنده از طریق آن به مفاهیمی دیگر 

بپردازد و رمان به سمت و سویی نمادین و فلسفی حرکت کند.

 کاترین بیگلو 
 Kathryn Ann :کاتریــن آن بیگلو )به انگلیســی
Bigelow( )زاده: ۲۷ نوامبــر ۱۹۵۱( کارگــردان 
آمریکایی اســت. از معروف تریــن فیلم های او 
می توان به فیلم مهلکه اشاره کرد که در مراسم 
جوایز اســکار سال ۲۰۱۰، ۶ جایزه را از آن خود 
کرد. وی همسر پیشین جیمز کامرون، کارگردان 
سرشــناس هالیوود بوده است.بیگلو در هشتاد و 
دومین دورهٔ جوایز اسکار جایزهٔ بهترین کارگردان 
ســال را بــرای فیلم مهلکه از آن خــود کرد. او 
نخستین زنی اســت که در تاریخ آکادمی برندهٔ 
»اســکار بهترین کارگردانی« شده است.مهلکه با 
به دســت آوردن ۶ جایزه از جمله »جایزهٔ اسکار 
بهترین فیلم« موفق ترین فیلم هشتاد و دومین مراسم اعطای جوایز اسکار بود. بی عشق 
)۱۹۸۲(تاریکی نزدیک )۱۹۸۷(فولاد آبی )۱۹۸۹(نقطه شکست )۱۹۹۱(روزهای عجیب 
و غریب )۱۹۹۵(وزن آب )۲۰۰۰(کی-۱۹: ویدومیکر )۲۰۰۲(مهلکه )۲۰۰۸(سی دقیقه 
پس از نیمه شب )۲۰۱۲(دیترویت )۲۰۱۷( در لیست برترین کارگردانان دنیا به ندرت نام 
یک زن به چشم می خورد. با اینکه زنان همیشه بخش مهمی از صنعت سینما بوده اند، 
فرصت های کارگردانی کمتری در اختیارشــان قرار داده شده. اما اینجا می خواهیم یکی 
از بهترین کارگردان های زن جهان را به شــما معرفی کنیم. کاترین بیگلو فیلمســازی 
 Point ،از بهترین فیلم های ترسناک ،Near Dark آمریکایی است که با فیلم هایی همچون
Break، از بهترین فیلم های اکشــن و همچنین The Hurt Locker و Zero Dark Thirty، از 

بهترین فیلم های درباره جنگ شناخته می شود.

فرهنگ

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: جهت گیری نهمین 
جشنواره بازی های رایانه ای فجر به سمت بازارپردازی 
و اقتصاد فرهنگ بازی های رایانه ای اســت.به گزارش 
خبرگزاری مهر، محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در جلسه شورای سیاست گذاری نهمین 
جشــنواره بازی های رایانه ای بر تسهیل شرایط ورود 
سرمایه گذاران به صنعت بازی ایران تأکید کرد و گفت: 
در پیمایش هایی که در حوزه مصرف صنایع فرهنگی 
در کشور انجام شده بعد از موسیقی بیشترین استفاده 
مخاطبان مربوط به حوزه بازی های رایانه ای است. بر 
اســاس آخرین پیمایش بنیاد ملی بازی های رایانه ای 
۳۴ میلیون بازیکن در کشــور داریم که ۴ میلیون از 
آنها بازیکن حرفه ای هســتند که بالای ۲۱ ســاعت در هفته بازی می کنند.وی افزود: از سوی 
دیگر ما وارد فناوری های نوین در حوزه فرهنگ و ارشــاد اسلامی شده ایم که با شتاب در حال 
توسعه و پیشرفت اســت و ذائقه حوزه مصرف گسترده شده اســت. حوزه بازی های رایانه ای 
در حال حاضر از اهمیت بســیار مهمی برخوردار اســت و آن را فرصت می دانیم و با توجه به 
ظرفیت این فضا اقتصاد را هم پشــت این کار قرار دهیم و امیدوارم مسائل مالی این حوزه هم 
حل شود.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: فکر می کنم برخلاف برخی حوزه ها که به لحاظ 
فناوری عقبیم، در دانش های جدید به دلیل رشد بسیار خوبی که شکل گرفته از سرعت توسعه 
بالایی برخورداریم.وی با اشاره به شرکت یک میلیون و پانصد هزار نفر در هشتمین دوره جام 
قهرمانان بازی های ویدئویی ایران که توســط بنیاد ملی بازی های رایانه ای برگزار شد، تصریح 
کرد: باید جام بازی های رایانه ای را به صورت فصلی و دوره ای برگزار کنیم. اسماعیلی با اشاره به 
جهت گیری این دوره جشنواره بازی های رایانه ای فجر به سمت بازارپردازی و اقتصاد فرهنگ 
بازی های رایانه ای افزود: باید با همکاری بین نهادهای مختلف، همانند سایر بخش های هنری 
زمینه حمایت و سرمایه گذاری گسترده بخش خصوصی و صنایع مادر در این زیست بوم نیز 

فراهم شود.

اسماعیلی مطرح کرد؛

سمت وسوی نهمین جشنواره بازی های رایانه ای 
فجر اقتصاد فرهنگ است
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5510

مهاجم سابق منچستریونایتد گفت اریک تن هاخ نباید از سمت سرمربیگری یونایتد برکنار شود.به گزارش ایسنا، در شرایطی که دیروز )دوشنبه( گزارش شد 
مدیران منچستریونایتد درصدد پایان دادن به همکاری با اریک تن هاخ هلندی اند، وین رونی عقیده دارد این مربی باید به کارش ادامه دهد.او در صحبت هایی 
گفت: بدیهی است که تصمیم با مالکان باشگاه است ولی من مطمئنم که اریک تن هاخ مربی فوق العاده ای است. او هر جا که بوده، حتی در  منچستریونایتد، 
توانسته تیمش را قهرمان کند و جام آورده است. او دوران سختی را پشت سر می گذارد اما امیدوارم بتواند اوضاع را تغییر دهد.یونایتد ۲۰۰ میلیون پوند در 
تابستان برای خرید بازیکنان مورد نظرش خرج کرد و مجموع هزینه نقل وانتقالات تن هاخ در دوران حضورش در اولدترافورد را به ۶۰۰ میلیون پوند رساند. 

انتظارات از تن هاخ ۵۴ساله بالاست ولی او هنوز نتوانسته است با توجه به نفراتی که در اختیار دارد، نتیجه بگیرد.

رونی: تن هاخ باید بماند و اوضاع را تغییر دهد

ورزشی
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